
VISOKI G O S T J E V V E L E N J U 
V petek, 9. februarja 1962 so 

Velenje obiskali predsednik zvez-
ne ljudske skupščine Petar Stam-
bolič predsednik izvršnega sveta 

FLRJ Edvard Kardelj, član izvrš-
nega sveta FLRJ Milentije Popo-
vič in podpredsednik zvezne ljud-
ske skupščine tov. Franc Leskošek-

Luka. Spremljal jih je predsed-
nik ljudske skupščine LRS Miha 
Marinko, ki pa se je kmalu po 
prihodu vrnil v Ljubljano. Visoki 
gostje so bili v dvorani delavske-
ga sveta na direkciji seznanjeni 
z izgradnjo Rudnika lignita Vele-
nje. Po daljši razpravi so si ogle-
dali novi jašek in to zunanje ob-
jekte in delno tudi jamo. O vseh 
objektih so izrazili priznanje in 
pohvalo. Iz novega jaška so se 
vrnili v center novega Velenja, 
kjer so si ogledali novo zgrajene 
lokale; frizerski salon, delavski 

klub, nadalje so obiskali tudi kul-
turni dom, kjer so jim predstav-
niki velenjske »Svobode« razka-
zali dvorano in ostale prostore. 
Pozanimali so se za kulturno živ-
ljenje v Velenju. Nato so se spet 
vrnili na direkcijo, kjer so imeli 
daljšo razpravo o gradnji Energo-
kemičnega kombinata. 

Predstavniki Energo-kombinata 
so gostom obrazložili stanje pro-
jektov in ekonomiko izgradnje. 
Predvsem jih je zanimala sama iz-
izgradnja veleplinarne. S poseb-
nim odobravanjem so spremljali 
razlago o ekonomiki, saj bo le-ta 
dosežena že s samim vplinjevan-
jem. 

Gostje so prenočili v hotelu 
»Paka« in naslednji dan nadalje-
vali pot proti Mariboru in Kidri-
čevem. 

XXV. redno zasedanje 
centralnega 

delavskega sveta 
Lanskoletne gospodarske in 

idejno-politične spremembe v na-
šem gospodarskem sistemu, ki jih 
je sprejela v obliki več zakonov 
in drugih predpisov Zvezna l jud-
ska skupščina, so dobile vsaj vi-
den odraz v Pravilniku o delitvi 
čistega dohodka in v Pravilniku 
o delitvi osebnih dohodkov, ki ga 
je sprejel letos naš Centralni de-
lavski svet. Prvega je sprejel in 
potrdil dne 9. januarja, drugega 
pa v sredo, dne 7. februarja 1962. 

Oba pravilnika sta temelj in 
kažipot, kako bo odslej naš kolek-
tiv usmerjal in odločal družbeno 
in gospodarsko politiko rudnika. 
Oba pravilnika sta sad številnih 

sestankov in sej naših samo-
upravnih organov, političnih or-
ganizacij, zlasti pa skupščin na-
šega kolektiva. Tako smo nad šti-
ri mesece oblikovali načela in 
vlogo slehernega izmed nas v no-
vih pogojih upravljanja in gospo-
darjenja, ki jih določajo lansko-
letni predpisi za nadaljnji razvoj 
našega gospodarskega sistema. 
Zato je prav gotovo na mestu 
ugotovitev, ki so jo izvedli člani 
Centralnega delavskega sveta, ko 
so obravnavali oba pravilnika, 
namreč ugotovitev, da je v obeh 
pravilnikih res uresničeno to-le 
načelo: neposredni proizvajalec 
in njegovo delo sta tista činitelja, 

ki samostojno in kolektivno do-
ločata in usmerjata — osvobojena 
podedovanih spon mezdnega od-
nosa — vlogo in usodo našega ko-
lektiva v ekonomiki naše socia-
listične družbe. 

Oba pravilnika veljata od 1. 
januarja 1962 dalje. Hkrati je 
Centralni delavski svet postavil 
novo organizacijsko shemo rud-
nika. Delovna mesta v n je j so 
ustaljena. Sleherni ve, kam spa-
da, kakšne so njegove delovne 
dolžnosti in kakšna je njegova 
vloga in naloga, ki jih na j ures-
niči naš kolektiv v okviru vsa-
koletnega družbenega plana rud-
nika. 

Tovariši! 
Res, veliko in pomembno delo 

je za nami. Želim in pričakujem, 
da bo sleherni izmed nas vložil 
vso svojo voljo, vse svoje sile in 
sposobnosti, da bomo vselej do-
sledno izvajali določila obeh pra-
vilnikov in naše sklepe, ki smo 
jih sprejeli v tej zvezi. Samo ta-
ko smemo pričakovati, da bo naš 
kolektiv v praksi potrdil, da so 

lanskoletne gospodarske in idej-
no politične spremembe v našem 
gospodarskem sistemu res nov 
korak v razvoju naše družbe, na-
šega delavskega samoupravljanja. 

Centralni delavski svet je ob-
ravnaval tudi novi akordni pra-
vilnik in ga sprejel in potrdil za 
poskusno dobo 3 mesecev, raču-
nano od 1. 2. 1962 dalje. Akordni 
pravilnik v prečiščenem besedilu 
bo »Rudar« objavil v prihodnji 
številki. Načelno je bil obravna-
van predlog, da uvedemo 45-urni 
delovni teden in sprejet sklep, 
na j zadevna komisija predlog ob-
delava z vidikov, ki so jih na-
vedli člani Centralnega delavske-
ga sveta v razpravi. Komisija bo 
predlog predložila v ponovno ob-
ravnavo do 1. 3. 1962. Regresira-
nje malic je sedaj urejeno. Cen-
tralni delavski svet je sklenil, naj 
bo vrednost malice 100 din, re-
gresni znesek pa 50 din. Besedilo 
posameznih sklepov bomo obja-
vili v prihodnji številki »Rudar-
ja«, k vsakemu pa še kratko ob-
razložitev. 



CIKLUS DELA NA 
ŠIROKIH ČELIH 

Ta misel se je poroji la v na-
šem kolektivu že leta 1959. Ven-
dar se takrat ni pristopilo k te-
mu delu odnosno študiju. Zado-
voljili smo se s pripombami, da 
je možno ciklično delo na širokih 
čelih le v rudnikih, ki imajo čela 
samo s podkopnimi deli. Trdi-
li smo, da naših stropov na čelih 
ni mogoče ob določenem roku iz-
ropati odnosno zapreti. Skratka 
stropov ni mogoče obvladati. 

Leta 1961 pa je ta zamisel po-
stala aktualna. Pristopilo se je 
k cikličnemu delu na širokih če-
lih tako na Vzhodnem obratu ka-
kor tudi v II. polovici leta na 
Zahodnem obratu. 

Ze v mesecu septembru je čelo 
C v Zahodnem obratu doseglo 
zelo dober rezultat, s a j j e do-
seglo 70 % ciklusnega dela v tem 
mesecu. 

Mesec oktober pa nam je po-
polnoma potrdil, da je ciklično 
delo na širokih čelih mogoče in 
edino, ki nam bo dalo zadostno 
cenejšo in enakomerno proizvod-
njo, s a j je čelo v 26 delovnih 
dneh izvršilo 26 prestavil in s 
tem doseglo 100 % ciklus. 

Za pravilno i zva jan je in dose-
ganje ciklusa pa je potrebno: 

a) pravilna dolžina čela z ozi-
rom na pri l ike in pogoje dela, 
v kater ih se n a h a j a ; 

b) pravilno obložitev čela po 
kvalif ikaci j i in številu moštva; 

c) pravilna višina stropov (brez 
nog v starem delu); 

d) zavestna disciplina vseh za-
poslenih. 

V vzhodnem obratu se je ci-
klično delo razširilo na vsa čela 

in rezultati so iz meseca v me-
sec vidnejši, posebno na čelih, 
ki imajo vse pogoje navedene 
pod (a, b, c, d.). 

Imamo pa tudi čela, ki teh po-
gojev nimajo, zato se tudi ciklič-
no delo tu ne odvija, kot je za-
željeno. Tem čelom pa je treba 
te pogoje ustvarit i in pripravit i 
s pravilno razdeli tvijo dolžine 
čel po širini etaže. 

S tem ne mislim, da ni mogoče 
doseči ciklično delo na' širokem 
čelu s 60 metri dolžine. Sem pa 
prepričan, da s 60 m dolgimi čeli 
v talnini, kakor tudi s 90 m dol-
žine čeli v krovnim ne bomo do-
segli ciklus, če ga pa bomo, ga 
bomo s slabšimi učinki in drago 
tono. 

Je še več faktor jev , ki nam 
lahko pr ipomorejo oziroma 
zmanj ša jo napore za dosego ci-
klusa. To je pravi lna razporeditev 
meh&nizacije, zadostno in zado-
voljivo zračenje posameznih čel 
ter solidna in varna podgradnja 
čela. 

Upamo, da bo nov način pod-
g r a j e v a n j a na čelih, ki ga tre-
nutno u v a j a študijski oddelek na 
91. etaži, znatno pripomogel k 
cikličnemu delu. 

Zato je treba vse probleme v 
zvezi s ciklusom študijsko pro-
učiti ter omogočiti vsem čelom v 
jami i zva j an je dnevnega ciklusa. 

Ta nam bo dal visoke učinke, 
nizke proizvodne stroške ter vi-
soki bruto produkt, ki pa nam 
bo osnova za s k r a j š a n j e delov-
nega časa v na j t ež j i industr i jski 
panogi — to je v rudarstvu. 

M. H. 

Me Tdetfi 
Z a k a j gradimo v lastni režiji 

Z letom 1962 bo rudnik Izvajal 
pretežno vsa gradbena dela na 
novih investicijah in vzdrževal-
nih delih v lastni režiji. Vsem je 
poznano, da se bo obseg novih 
investicijskih del zaradi finanč-
nih sredstev precej zmanjšal in 
je zaradi tega tembolj važno, da 
se ta sredstva čimbolj ekonomič-
no izkoristijo. Rudnik je že do-
slej posvečal prav temu vpraša-
nju ekonomičnosti veliko pažnje 
in je prav zaradi tega ustanovil 
lastno režijo. V čem se odraža 
ekonomičnost gradenj v lastni re-
žiji? Najvažnejše vodilo, da se 
gradi v lastni režiji, je bilo vsa-
koletno dinamično vprašanje fi-
finančnih sredstev, katera so se 
sproti reševala, največkrat pa so 
bili krediti odobreni šele v drugi 
polovici leta. Zaradi tega bi ime-
li neverjetne težave, če bi skle-
pali gradbene pogodbe z drugi-
mi podjetji in bi jih zaradi po-
manjkanja sredstev za nekatere 
objekte morali prestavljati na 
druge objekte in za te sklepati 
nove pogodbe. Vsako podjetje bi 

take situacije izkoriščalo in nam 
zaradi prekinitev del zaračuna-
valo posebne stroške izven po-
godbe. To bi bilo praktično sko-
raj neizvedljivo, saj smo imeli 
izkušnje, da podjetja niso prista-
la na naše pogoje, to je na rok 
pričetka in dovršitve del. Tak 
primer smo imeli z gradnjo ho-
tela in bloka ob Šaleški cesti, ko 
smo objekte hoteli oddati drugim 
podjetjem, pa niso pristali na na-
še pogoje. Vsakdo, ki gradi, je 
zainteresiran, da je objekt čim-
prej gotov in uporaben, da se 
prične investicija vračati. Prav 
to je bilo doseženo z gradnjami 
v lastni režiji, da smo vse objek-
te pravočasno po planu dovršili 
in s tem tudi zmanjšali stroške, 
ki nujno nastanejo pri daljši 
gradnji. 

Drugi važen moment, ki izsto-
pa, če gradimo v lastni režiji, je 
vprašanje čistega dohodka, ki 
ostane v podjetju in komuni. 
Povprečno lahko računamo v 

(Nadaljevanje na 3. strani) 

P O M E N DOBREGA 
J A M S K E G A Z R A Č E N J A 

Varnost dela v rudnikih mnogo 
zavisi od dobrega in pravilnega 
zračenja. Zato pa je glavni pred-
pogoj dobra organizacija strokov-
ne službe vodenja zračnega re-
žima v jami. 

Za vsakega rudarja je dobra 
ventilacija osnovni pogoj za delo, 
kajti dobro zračenje delovišč u-
godno vpliva na potek dela, za-
posleni se preveč ne utrujajo in 
znojijo ter po odstrel je vanju pre-
moga se razstrelilni plini hitro 
razredčijo. 

Dobro zračenje čuva zdravje in 
zagotavlja varnost, kar ima za 
posledico uspešno, hitro in varno 
delo v jami. V zadušljivem, vlaž-
nem in zelo toplem jamskem zra-
ku je delo otežkočeno, znojenje 
zaposlenih se poveča in ker se 
znoj težko suši na telesu, zaradi 
prevelike vlažnosti zraka, se ru-
darji zelo hitro utrudijo ter se s 
tem njihova delovna sposobnost 
zmanjšuje. 

Z zadostnim in urejenim zrače-
njem se zmanjšuje večja koncen-
tracija škodljivih plinov v rud-
niku in s tem zmanjšuje nevar-
nost eksplozije plinov. 

Pri delavcih, kateri dalje časa 
delajo na slabo zračenem delo-
višču in v zadušljivem zraku, na 
preveč toplem in vlažnem zraku, 
se pojavljajo razna obolenja ter 
bolezni. Dobro zračenje odstra-
njuje mnoge druge nezgode v rud-
nikih in indirektno zmanjšuje 
prekinitve dela ter tako doprinese 
k povečanju storitev. Dobra in 
pravilna ventilacija zmanjšuje 
slučaje ogrevanj premoga in jam-
skih požarov, pa celo pojavljanje 
istih izključuje. V nekaterih pre-
mogovnikih so že celi revirji mo-
rali biti zaradi jamskega požara 
opuščeni, medtem ko se je drugje 
premog še nadalje pridobival pod 
zelo težkimi in nevarnimi pogoji 
ter so se povišali tudi proizvodni 
stroški. 

Moremo, reči, da je dobra In 
pravilna ventilacija v rudniku 
pogoj za povišanje delovne sto-
rilnosti zaposlenih, očuva se tudi 
zdravje rudarjev, poveča gospo-
darnost dela in zmanjšuje nevar-
nost eksplozije metana. 

Da bi se lahko izvajali vsi 
ukrepi za pravilno zračenje in da 
bi se tako zagotovila varnost za-
poslenih in samega jamskega ob-
rata, je potrebno, da vsak rudar 
in ostali tehnični delavci k temu 
s svojo dobro voljo in delovno di-
sciplino pripomorejo. Zračni tok 
mora imeti na svoji poti čim-
manjši upor. Zato moramo skr-
beti, da imajo proge dovolj velik 
profil in da so čiste, da niso za-
trpane z vsemogočim materialom, 
da so križišča na širokih čelih do-
volj visoko zatesarjena in niso za-
trpana s premogom, lesom ali je-
klenim podporjem. 

Tudi kratki stiki nepovoljno de-
lujejo na zračenje in moramo zato 
skrbeti, da imamo dovoljno šte-
vilo zračnih vrat, ki so zrakotesno 
vgrajena. 

Žarišče ogrevanj premoga mo-
ramo takoj uničiti, ker isto pove-
čuje temperaturo jamskega zraka. 
Našteto je nekaj primerov, kako 

lahko z dobro voljo in disciplino 
izboljšamo zračenje, ne da bi pri 
tem imeli večje stroške. To so 
tudi stalne preventivne mere, ki 
so osnovni pogoj za dobro venti-
lacijo in se morajo s strani zapo-
slenih brezpogojno izvrševati, 
tehnični delavci pa voditi toza-
deven nadzor. 

Če v neki jami še ni bilo več-
jih nevarnih pojavov izbruha 
škodljivih plinov, eksplozije me-
tana in nastanek večjega jamske-
ga požara, ne sme biti v nobenem 
primeru povod, da se ustvari 
mnenje, da jih v bodočnosti ne bo. 
Ne more se' postaviti nobenega 
pravila, ker požar v jami je če-
stokrat; kjer pa je pojav požara, 
tu obstojajo predvsem v premo-
govnikih vse nevarnosti. 

Lahko se dela tudi v najbolj 
nevarnih jamah, če so podvzete 
vse varnostne mere po predpisih. 
Napisani predpisi pa nič ne po-
menijo, če se s strani zaposlenih 
ne izvršujejo. Rudar mora v jami 
budno paziti na vse pojave okrog 
sebe in mora strogo voditi računa, 
ne samo o svoji lastni varnosti, 
ampak tudi o varnosti drugih. 

Samo s kolektivnim delom in 
strogo delovno disciplino celokup-
nega osebja se olajša delo v rud-
niku in zagotovi tako našim živ-
ljenjem največjo varnost. 

Iz vsega tega se vidi, kako ve-
likega značaja je dobra in pravil-
na ventilacija rudnika ter je po-
trebno temu vprašanju vedno 
brez izgovora posvečati zasluženo 
pozornost. 

Ing. Štefan Zagoričnik 

V 2. številki Rudar ja je v naslovu pri članku ing. Zagoričnik 
Štefana nastala neljuba pomota. Pravilen naslov je: Pomen ne-
katerih racionalizacij za dvig proizvodnje in znižanje proizvodnih 
stroškov pri RL Velenje. Uredništvo! 



M O Č M O R A M O 
I S K A T I V 

V jami — zahod imamo pretežni 
del prog podgrajenih z loki, po-
sebno v talninskih predelih. Lo-
ki nam mnogo pr ipomorejo k 
sedanjim jamskim učinkom, 
zbol jšanju zračenja , zman j šan ju 
porabe lesa na tono ter še vrsto 
drugih prednosti. Imajo pa tudi 
slabo stran, predvsem ropan je 
v težkih pogojih in spravilo de-
formiranih stojk iz p r e j vgra-
jenega mesta do delavnice. 

Ker s čeli napredujemo soraz-
merno naglo, moramo t renutno 
vsak dan izropati na 80. in 90. 
etaži ca. 35 do 40 kompletov. 
Komplet je cel lok (podboj) v 
železu 2 stojki, 1 stropnik in 4 
komade vezi ali »kleme« kot j ih 
imenujemo v jami. 

Samo ropanje lahko t e r j a ve-
liko težav in časa, kajrti med 40 
kompleti imamo približno polo-
vico v težkih pogojih. Dnevno 
ropanje omenjenih lokov zahte-
va ca. 40 dnin ali 1 komplet na 
dnino. Niso redki primeri in teh 
je ca. 20 %, da stojko potisne 
vsestranski prit isk tudi do 2 me-
tra globoko v tla proge, ko se s 
čeli pr ibl ižujemo in da jo z raz-

TEHNIKI 
položljivim orodjem ne moremo 
izvleči v zažel jenem času. Zgodi 
se, .da takšna stojka t e r j a tudi 
po 2 dnini, k a j t i stojko je t reba 
odkopati do i m globoko, p r i tem 
pa mnogokrat ovira voda kot ne-
zaželjen gost talninskih prog. 

Kakor že omenjeno, je med te-
mi stojkami 20 % takih, kater im 
ne moremo do živega z vlečno 
napravo (»cug hobom«) vlek šest 
ton ali dvižno napravo (vinto) 
dvig 5 ton. Poleg tega pa to moč 
ne moremo koristiti v smeri stoj-
ke. To se pravi, obremeniti jo 
smemo samo na nateg, ka j t i pre j , 
dokler ne izropamo stare, ne 
moremo postaviti nove stojke, ki 
nam bi bila za oporo pri vleku 
s »Cug hubom«. »Vinta« je sicer 
močnejša, je pa za ropanje stojk 
nepripravna zaradi omejenega 
prostora ob t ranspor te r j ih in 
trakovih v času obratovanja . Po-
leg tega p a zelo nevarna. Niso 
redki primeri, da »vinta« zdrvi 
in večkrat t e r j a na srečo do da-
nes lažjo poškodbo, lahko bi bila 
pa tudi težja, ka j t i s tojka delu-
je kot vzmet in udarec je sun-
kovit. 

(Nadaljevanje z 2. strani) 
gradbeništvu s 15 % čistega do-
hodka. Investicije, katere smo 
vlagali v izgradnjo Velenja v 
lastni režiji, so znesle toliko, da 
je to zneslo letno tudi do 50 mi-
lijonov. Ta sredstva pa so že ta-
ko velika, da se je splačalo vodi-
ti o tem računa, saj smo z njimi 
ponovno lahko nekaj zgradili. Na 
drugi strani pa hočejo druga 
gradbena podjetja še posebej za-
služiti s tem, da vgrajujejo manj 
ali slabši material, kar seveda 
vpliva na kvaliteto objektov. Na-
sprotno pa smo v lastni režiji, 
vedno imeli težnjo, da smo dela-
li z najboljšim materialom in s 
tem res dosegli boljšo kvaliteto, 
kot jo imajo renomirana gradbe-
na podjetja. 

Velik problem graditve nove-
ga Velenja so bile in še bodo ko-
munalne ureditve, kot so ceste, 
elektrifikacije, vodovod, uredit-
ve površin, katere smo izključno 
izvajali v lastni režiji. To so ta-
ko razdrobljena majhna dela, ki 
so zelo važna za funkcioniranje 
mesta in če bi morali ta oddajati 
drugim podjetjem s potrebno teh-
nično dokumentacijo in pogod-
bami, lahko rečem, da do danes 
sigurno ne bi polovico tega na-
pravili, kot smo. Saj smo veliko 
stvari morali reševati kar sami 
brez projektantov in potrebnih 
načrtov. Ta dela ne bi prevzelo 
nobeno podjetje pod takšnimi po-
goji, kot smo jih morali sami iz-
vršiti. Večina teh del pa je bila 
tudi vezana na prostovoljno delo. 
Pri takšnem načinu ne bi bilo 
mogoče kontrolirati drugih izva-
jalcev, da ne bi nam zaračunava-
li tudi delo prostovoljcev. Pri 
gradnji v lastni režiji smo tudi 

velikokrat porabili tak material, 
ki se ni mogel drugje na rudniku 
porabiti in smo s ' tem prihranili 
mnogo milijonov. Z ozirom na to, 
da smo gradili veliko objektov, 
je bila delovna sila zelo racio-
nalno izkoriščena, saj smo lahko 
isto prestavljali po potrebi in 
želji investitorja iz objekta na 
objekt brez večje škode. Pri dru-
gih podjetjih tega nebi mogli do-
seči in bi vse zastoje po naši 
krivdi, če ne bi bilo materiala 
ali načrtov, posebej plačevali. 

Veliko število vseh mogočih 
objektov, katere ima rudnik, je 
potrebno vzdrževati. Ze zaradi 
tega ima lastna režija precej de-
la na adaptacijah in vzdrževa-
nju in potrebuje za to potrebno 
kvalificirano delovno silo in teh-
nični kader. Ce pa je že tako or-
ganizirana, pa poleg teh del iz 
zgoraj navedenih razlogov izvaja 
tudi večja investicijska dela. Na 
drugi strani pa je sedaj doseže-
no tudi najožje sodelovanje s 
projektanti, ki so na rudniku. 

Na našem obratu je še precej 
sezoncev, veliko od teh pa se od-
loči za stalno zaposlitev pri na-
šem podjetju. Preko zaposlitve na 
našem obratu se je že marsikate-
ri odločil za zaposlitev v jami in 
tudi ostal v podjetju kot dober 
rudar. Tako je lastna režija tudi 
v tem pogledu nekaj doprinesla 
s pridobitvijo kadrov osnovni 
proizvodnji. 

Se z boljšo organizacijo in po-
slovanjem kot ekonomska enota 
pa bomo dokazali, da vse dose-
danje zaupanje v lastno režijo 
ni bilo brezplodno in da bomo 
še v naprej opravičili svoj ob-
stoj. 

Sašek 

Na nekater ih t re t j inah takšne 
s tojke ropajo z odstrelom. To pa 
ni ekonomično: 

a) prekomerna poraba razstre-
l j iva ; 

b) zastoj — umik pred streli; 
c) strel tudi v bližini stojke, da 

jo pokvari ; 
d) mehka tla za novo postav-

l jeno stojko na čelu; 
e) dvig v bližini montiranega 

t ranspor te r ja . Ker odstrel kvar -
no vpliva, pri ropan ju lokov za-
radi de formi ran ja in v pogledu 
ekonomičnosti, moramo moč, ki 
nam je pri tem potrebna, iskati 
d rug j e in sicer v tehniki. 

Po zamisli č lankar ja so napra-
vili v kovaški delavnici na no-
vem jašku enostavno napravo, ki 
de lu j e kot vzvod in v sklopu 
»cug-huba« nadomesti iskano 
moč za ropan je p r e j omenjenih 
stojk, t e r j a pa tudi do 20 ton 
dvižne moči. 

Vzvod je enostavna naprava 
dolžine 180 cm, na re j en lahko 
tudi iz rabl jenega železa teže ca. 
60 kg odvisno od izdelave in kva-
litete mater iala in pr imerno 
opremljen. 

a) prevr tan i n vs tavl jen člen 
za p r i p e n j a n j e p reko »cug-huba« 
na stropnik; 

b) vrtilni moment, preko ka te -
rega prenašamo večji del teže na 
tla proge; 

c) premična objemka z vstav-
l jenim členom za p r i p e n j a n j e 
preko »cokle« na stojko. 

S pomočjo vzvoda stojko obre-
menimo samo na nateg, ka r je 
n a j b o l j ugodno in tako prvih 
20 cm vleka k l j u b u j e m o tudi na j -
bol j zakoreninjeni stojki. 
, Prvo takšno napravo smo 
uspešno preizkusili v Ai izstop-
nem kanalu in Ai—A2 ob trans-
por t e r ju . Kopanje s pomočjo 
vzvoda j e varno in hitro v pri-
mer j av i s p re j šn j im. 

Ob pri l iki preizkusne dobe ro-
p a n j a z vzvodom, sem bil navzoč, 
da ja l navodila, gledal nasmeja-
ne obraze ter poslušal komentar-
je posameznih rudar jev . 

Pomožni kopač, ki je zadolžen 
za križišče tov. Operčkal Štefan 
pravi : »Sedaj se pa ne bojim 
tudi n a j b o l j zagul 'ene stojke, pa 
čeprav jo samo ena ped ven 
gleda«. 

Vodja čela tov. Mahkovec 
Anton iz jav l ja : »Poglej, s tako 
stojko se je mudil včasih tudi 
cel šiht, s to napravo jo ima pa 
v pol u re zunaj , pa še moker ni. 
Koliko m a n j okvar bo tudi na 
»cug-hubih«. Na ta vzvod mora-
mo paziti, da nam ga kdo ne 
odnese«. 

Kopač na odkopu tov. Vodonč-
nik Jože pravi : »Zakaj že niso 
p r e j k a j takega poštudirali. Ka-
ko smo se že »matrali« s temi 
loki?«. 

Vodja čela tov. Ostruh Kari 
pravi : »Eno takšnih naprav tudi 
v naš kanal, pa bo,mo kmalu 
zopet v lokih«. 

Ima še vrsto drugih pozitivnih 
ocen. Pr ipominjam, da je t reba 
izpopolniti še »coklo«, da bi bila 
uporabna tudi pr i razši r jenih lo-
kih in ropanje bi bilo s tem mno-
go olajšano. J. J. 

0 malih stvareh 
katere postanejo 

velike 
Mogoče marsikateremu bralcu 

našega kolektivnega lista ne bo 
takoj jasno, kaj mislim s tem na-
slovom. Želel bi napisati samo 
nekaj besedi o teh, na prvi po-
gled res malih stvareh, katere pa 
nam v naši proizvodnji velikokrat 
odnesejo težke tone premoga in 
s tem seveda tudi denarja skup-
nosti ter s tem tudi vsakemu od 
nas. 

Vsi vemo, da je osnovni prin-
cip ekonomike podjetja dosega-
nje čim boljših učinkov, ob čim 
manjši porabi material? in po-
dobno. Stalno se govori, da bo-
mo to dosegli z boljšo organiza-
cijo dela in v tej smeri je bila 
tudi izvršena pred kratkim reor-
ganizacija podjetja. Reorganiza-
cij« s c; je izvršilo V tem smislu, 
da bi ljudje na vodilnih mestih 
dobili manjši delokrog dela in 
da bi tem ljudem bilo lažje v 
tem svojem delovnem območju 
organizirati delo res tako, da se 
maksimalno izkoristijo vse mož-
nosti za boljšo in racionalnejšo 
proizvodnjo. 

Ne bi hotel sedaj razglabljati 
o vseh delovnih mestih, ampak 
bi so ustavil na delovnem mestu 
»vodja čela«. 

Smatram, da član kolektiva, 
ki zavzema to delovno mesto, 
lahko odpravi na prvi pogled 
drobne napake, katere se doga-
jajo na naših čelih. Navedel bi 
neka primerov: 

Na čelnem transportu se zve-
žejo jekleni prečniki, katere pa 
ne menjajo takoj, ampak jih 
puste »češ, za naš dritl bo že šlo«. 
Ko pa se prečnik zlomi, utrga 
zaščitno ploščo pri stroju, pokva-
ri žleb; posledica je ura zastoja, 
za katerega pravimo, da je kriva 
mehanizacija. In da smo pri tem 
po enostavnem računu izgubili 
na čelu z obložitvijo 18 mož z 
učinkom 10/ton na moža, 22 ton 
premoga, to nam bi tudi moralo 
biti jasno. 

Drugi primer: Celo je v slab-
ših prilikah, potrebujemo več le-
sa. Namesto, da bi ob poti na 
čelo mimogrede vsak prinesel ko-
mad lesa, se pošlje v sredi izme-
ne štiri ali pa še več mož na les-
ni prostor po les in znova zgubi-
mo ure in tone. 

Vsake pol ure umikamo ljudi 
pred streli; odstreljevanje večjih 
kosov premoga. Takih in podob-
nih primerov je po naših čelih 
še dovolj. Vse te so na prvi po-
gled male stvari pa nam prera-
čunano v dinarje nanesejo mili-
jone. 

Na tem polju čaka »vodjo čela« 
še mnogo dela in tu se bo ob smo-
trnem delu pokazala korist nove 
reorganizacije podjetja, kar je 
bilo tudi cilj. Marsikdo pravi od 
vsake male stvari, postane veli-
ka in res je to. Ce prenesemo v 
naše prilike, bi lahko rekli:» Ce 
odpravimo male napake pri delu, 
dobimo velike koristi v nasprot-
nem slučaju pa škodo, katere ve-
likosti pa se mnogokrat še pre-
malo zavedamo.« 

M. B. 



Energo - kemični kombinat 
Velenje 

Marsikdo danes sprašu je : 
»Kdaj se bo začela g radn ja Lner 
go-kemičnega kombinata Vele-
nje?« 

Odgovor na to vprašan je ni 
niti lahek niti enostaven. 

Ko je bilo v lanskem letu 
ustanovljeno Poslovno združenje 
za izgradnjo Energo-kemičnega 
kombinata je bil biro združenja 
postavljen pred več nnlog. 

Izdelana sta bila že idejni pro-
jekt Energo-kemičnega .kombi-
nata oziroma za naprave za 
vp l in jevan je lignita in investicij 
ski program, na temel ju katere-
ga je bil postavi ien zahtevek za 
investicijski kredi t pr i Jugoslo-
vanski investicijski banki. , 

Za samo pripravo za izgradnjo 
kombinata je bilo potrebno: 

1 zbrati potrebno strokovno 
osebje, ki bo opravilo pr iprav-
l j a lna dela na načrt ih in izgrad-
n j i ; 

2. zbrati ponudbe za naprave, 
potrebne pri g radnj i ; 

3. zbrati denarna sredstva za 
f inans i ran je izgradnje. 

1 Ob upoštevanju, da je vpli-
n j e v a n j e lignita povsem nova 
zadeva, ki pri nas še ni n ik j e r 
v uporabi, a v inozemstvu celo 
velike države šele sedaj pristo-
pa jo k tem postopkom, ni bilo 
lahko zbrati pr imernega osebja, 
ki bi imelo vsa j delno prakt ične 
izkušnje na tem področju. Kl jub 
težavam je uspelo vodstvu zdru-
ženja v pr imernem času zbrati 
strokovne sodelavce, ki jim je 
bila pover jena naloga, da izvrši-
jo vse potrebne pr iprave za iz-
delavo glavnega pro jek ta plinar-
ne na temelju najsodobnejš ih 
praktičnih in teoretičnih dognanj 
v svetu. . 

Ob uporabi tu j ih izkušenj , te-
oretičnih in prakt ičnih obravnav 
na tem področju in z ogledom 

Je mogoče, pa vendar 
ni mogoče 

Res je čuden naslov, vendar re-
sničen in zadeva resna. Gre za 
vagonsko dobavo jamskega lesa. 
V preteklem letu je sprejelo nase 
podje t je 1066 vagonov, verjetno 
pa jih bomo sprejeli v letošnjem 
letu ravno toliko, če ne celo več. 

To ni zaenkrat nič čudnega. 
Glavno poglavje, ki ga je mogoče 
in vendar nemogoče rešiti, se sele 
začenja. Vsak vagon, ki k nam 
prispe, je uradno »tehtan«. To 
»tehtanje« nas je v lanskem 
letu stalo 1066 X 850 din odnos-
no 906.100 dinarjev. Ni pa to se 
glavno čudo. Tu so vsi stroški v 
zvezi s »tehtanjem«. Dne 30. 1.1.1. 
je bil na postaji Slovenj Gradec 
naložen vagon št. 463752. Ker v 
Mislinjski dolini nimajo primerne 
tehtnice, je vagon romal mimo 
našega lepega Velenja na »tehta-
nje« v Žalec. Izračun tega tehta-
n j a je sledeč: 

Slovenj Gradec — Žalec km 98 
Težina tovora kg 15.000 
Tarifni stavek 9 c din 
Uradno tehtanje 8 5 0 

ali 1500X 98 4-850 = 15.550 din 
Pametna, ne izbirokratizirana 

dostava tega vagona pa bi zna-
šala (seveda brez tehtanja): 
Slovenj Gradec — Velenje km 30 
Težina tovora kg 15.000 
Tarifni stavek 9c din 64 
ali 15.000 X 64 = 9600 din 

Zaključek: uradno tehtanje te-
ga vagona nas je stalo za na-
vadni vagon din 5.950. 

Sedaj pa zares. Ali je uradno 
tehtanje jamskega lesa res ob-
vezno? 

Vsi vemo, da jamski les niso 
jabolka zelje; krompir itd. in da 
nima svoje lastne težine. Kupu-
jemo ga na kubične metre in ne 
na kilograme. Železnica ne vztra-
ja na tehtanju vagonov in dopuš-
ča možnosti, da stranka navede 
ob priliki nakladanja in odpreme 
težino sama. 

Zaka j torej obvezno tehtanje, 
ki ga je nemogoče preprečiti? 
Naš glavni dobavitelj je trgov-
sko podjet je »Gorjana« Ljubl ja -
na. Temu že nekaj let naslov-
l jamo dopise in prosimo na j vpli-
va na dobavitelje, na j ne zahte-
vajo uradnega tehtanja. Tudi te-
lefonskih urgenc ni manjkalo. 
Dobili smo telefonsko in pismeno 
obrazložitev. »Vagoni se morajo 
tehtati zaradi tega, ker bi v pri-
meru kontrolnega tehtanja prišlo 
do razlik med navedeno težo in 
tehtanjem odnosno bi bile razli-
ke tolikšne, da jih toleranca ne 
bi krila.« Zagotovljeno nam je 
pa bilo, da se vagoni ne bodo 
pošiljali več v Žalec na tehtanje, 
vendar kot vidimo, to ne drži. 

Ka j je dejansko na stvari? 
Vsak lesni strokovnjak lahko 

brez skrbi naloži les in tudi na-
vede težino tovora sam, ker mo-
ra vedeti za specifično težino le-
sa po m3. Iskušnje so pokazale 
da je delno suhega lesa nemogoče 
naložiti na vagon toliko, da bi bila 
dovoljena težina tovora prekora-
čena, ker je vagon prostorninsko 
prej izkoriščen. Zanimali smo se 
na terenu, ka j je vendar vzrok, 
da tehtanje ne preneha. Ugotovili 
smo, da trgovsko podjet je »Gor-
jana« dispozicijam prilaga tudi 
tovorne liste, na katerih je s 
pečatom naznačena klavzula: 
»Stranka predlaga uradno teh-
tanje.« Dejanski dobavitelji ne 
morajo črtati te klavzule ver je t -
no iz prepričanja, da obstoji po-
seben dogovor med nami in 
»Gorjano«, pri kateri pa nikakor 
ne moremo uspeti, da bi se s teh-
tan jem prenehalo. 

Vsekakor bo morala naša ko-
mercialna služba odločneje za-
htevati na konferencah pri pod-
je t ju »Gorjana« v Ljubl jani in 
rešiti problem tako, da ne bomo 
nesmiselno podraževali že itak 
predragega jamskega lesa. 

P I K 

podobnih naprav v inozemstvu, 
je skupina s t rokovnjakov do da-
nes izvršila vse pr iprave za glas-
ni pro jek t in v glavnem razči-
stila vsa vprašan ja v zvezi z 
g radn jo naprave za vplinjeva-
n j e lignita. 

Skupina zbranih s trokovnja-
kov je nadrobno obdelala idejni 
p ro jek t in proučila vse možne 
variante posameznih naprav ob 
upoštevanju tako tehničnih ka-
kor ekonomskih načel. Danes lah-
ko rečemo, da je v tem pogledu 
delo skora j končano in da so 
upoštevane vse izkušnje, pridob-
l jene v svetu na tem področju. 
Temel j i ta proučitev vseh mož-
nosti da j e jamstvo za izgradnjo 
sodobne in tehnično dognane na-

Erave za vp l in jevan je lignita, ki 
o izdelovala kakovosten in ce-

nen plin za našo industr i jo in 
ostale potrošnike. 

Pri pr ipravah za glavni pro-
jekt se po jav l j a jo edino dolo-
čene težave pri izdelavi glavnega 
p ro jek ta za plinovode, ker na 
tem področju pri nas še ni po-
trebnih izkušenj , toda to vpra-
šan je bo rešeno z oblikovanjem 
močne strokovne skupine, ki bo 
izvedla izdelavo proiekta po ob-
stoječih teoretičnih dognanj ih in 
ob strokovni pomoči Hudi iz ino-
zemstva. ki so si pridobili prak-
so v načr tovanju plinovodov. 

2. L»iugo vprašan je je nabava 
polieuiic Opicine punaiiiO, 
pj:x ceiiier j e u e u a gitjutui iuh.0 
na. Leuiiiciiu uognunuai is.aK.or iu-
ui na / .uuauje irgovmsK.1 poiozaj 
države z o/aioni, da DO pua-eimu 
veiiK.0 le opreme uaj javiu v ino-
zemstvu. z.araui raznoterih na-
prav, ki se mora jo nauavni , za-
radi r aznemu moznosu naKupa 
ten naprav v inozemstvu, nasta-
j a j o pomisleki teiinicnega in go-
spodarskega značaja , f n tem je 
potrebno upoštevati tako tehnič-
no vrednost posamezne naprave 
kakor tudi n jeno ceno in mož-
nosti nakupa v t u j im z ozirom 
na zunan je trgovinsko bilanco 
države in na n jeno uvozno in 
izvozno politiko. Do danes* je 
zbrano že veliko ponudb teh na-
prav, a n j ihova nabava je od-
visna predvsem od deviznili sred-
stev, ki bodo na razpolago za 
nakup opreme v dotični državi. 

Bilanca zunanje trgovine in 
državna devizna in carinska po-
litika sta odločilni pri odločanju 
o tem, k j e in s kakšno valuto n a j 
se plača posamezna oprema, p r i 
čemer moramo upoštevati, da 
gredo zneski za opremo v mili-
jarde. 

Tudo to vprašan je se uspešno 
rešu je in bo v doglednem času 
rešeno in bo tudi odločeno k j e 
se bo oprema nabavila, koliko 
bo tega kupl jeno v inozemstvu, 
koliko pa bodo izdelale domače 
tovarne. 

3. T r e t j e in glavno vprašan je 
pa so denarna sredstva, potrebna 
za nabavo opreme in za izgrad-
n jo Energo-kemičnega kombina-
ta. Del teh sredstev so že zbrali 
sami ustanovitel j i poslovnega 
združenja, ki imajo interes na 
izgradnj i naprav za vp l in jevan je 
lignita, svoj delež bo pa morala 

prispevati tudi celotna industri-
ja Slovenije, ki je močno zainte-
resirana na izgradnji plinarne, 
ker plin nu jno rabi za svoj raz-
vo j in modernizacijo. Del sred-
stev pa n a j bi dobavila Jugoslo-
vanska investicijska banka iz 
splošnega investicijskega sklada 
v obliki dolgoročnega investicij-
skega posojila. 

Kakor omenjeno, je bil zadev-
ni investicijski program predlo-
žen že v lanskem letu banki z 
zahtevkom za posojilo. Toda do 
danes ta zahtevek še ni rešen 
ali se p r ičaku je vsak dan njegova 
rešitev, s čemer bo dan končni 
temel j za začetek izgradnje pli-
narne. 

Poleg poslovnega združenja je 
bila ustanovljena tudi pogodbena 
skupnost poslovno-tehničnega so-
delovanja za izgradnjo Energo-
kemičnega kombinata. V to po-
godbeno skupnost se je do da-
nes vključilo že 37 večj ih in 
velikih gospodarskih organizacij 
Slovenije. S pristopom v skup-
nost so se članice obvezale, da 
bodo po svojih močeh dale na 
razpolago sredstva za izgradnjo 
plinarne v obliki posojil. Sedaj 
se rešu je tudi to vprašan je in 
razpravl ja o višini sredstev, ki 
n a j jih da slovenska industr i ja 
za č imprejšnjo izgradnjo plinar-
ne z ozirom na rok, v ka terem 
mora biti zgrajena. Slovenska 
industr i ja ima velik interes za 
č imprejšnjo zgraditev plinarne, 
zaradi velikih koristi, ki bi j ih 
imela od uporabe kakovostnega 
plina. Na sestanku zastopnikov 
slovenske industr i je , ki je bil v 
L jub l j an i dne 11. novembra 1961, 
so vsi zastopniki poudarili potre-
bo in nujnos t izgradnje in pred-
ložili skupno zadevno resolu-
cijo predsedniku Izvršnega sve-
ta LR Slovenije. Od deklarativ-
nih izjav bo potrebno seda j pri-
stopiti h konkretnim sklepom o 
tem,-koliko bo posamezno pod-
j e t j e prispevalo pri f inans i ranju 
izgradnje, in s tem omogočilo 
čimvečjo lastno udeležbo, ka r bo 
našlo svoj odmev tudi pri reše-
van ju zahtevka za investicijski 
kredi t iz splošnega investicijske-
ga sklada. 

Končno, če hočemo odgovoriti 
na postavljeno vprašanje , k d a j 
bo začela izgradnja Energo-ke-
mičnega kombinata, bomo rekli, 
da je začetek izgradnje pred 
nami, ke r se z izgradnjo mora 
začeti čimprej , ker je potrebno 
razpoložljive količine lignita 
spremeniti v kakovostno in ce-
neno gorivo in ker je potrebno 
slovensko industr i jo preskrbet i 
s plinom. 

Rešeno je vprašanje strokov-
njakov, ki bodo pripravil i in iz-
delal i glavni p ro jek t naprave , 
rešeno je večidel vprašan je na-
bave opreme v inozemstvu in 
doma, nii pa še rešeno vprašan je 
f inansi ranja . Če bo to vprašan je 
rešeno v tem ali pr ihodnjem 
mesecu, kakor se pr ičakuje , po-
tem lahko računamo da bo iz-
g radn ja Energo-kemičnega kom-
binata začela v n e k a j mesecih. 

(tafttaitjfe 
v naš 

časopis 
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Neka] problemov pri uporabi jeklena pod-
grade ter njihovo vzdrževanje 

standardni obliki ne bodo dali več sežejo težo do 3.000 kg. Nemalo 
ugraditi, ampak j ih bo treba pre- slučajev je, da se zvrne tračni-
delati. Ver je tno bi bilo, z gospo- ca, ker je prešibka, premalo pod-
darske plati gledano, potrebno ložena in preredko pribita. Ker 
pristopiti k pravočasni menjavi vprašan je ni rešeno, p rece j šepa 
teh lokov, ka j t i tako visok od- tudi odvoz podgrade, ki se na 
stotek izgub zaradi odpada nam čelih izloči, do delavnic in de-
zadosti pove. ponije. Vedno ni mogoče odpe-

Prevozi, dovozi, odvozi: Ti pro- l ja t i gotovo število stojk direkt-
blemi se vlečejo že da l j časa in no iz smernih odvozov iz etaže, 
do seda j še nismo uspeli v stva- ampak se mora postopoma pre-
reh, ki so s tem v zvezi. Vsaka kladati . Koliko je tega dela, nam 
etaža bi morala imeti eno dovoz- naše proge, ki so dolge okrog 
no progo v krovnini, drugo pa 15 km oziroma celoten prevoz, ne 
v talnini. Proge bi morale biti dosega s topnje ropan ja mehani-
sposobne za težje prevoze, kot so zacije v jami, bo t reba vso to 
bile pred leti, vendaj- se v t e j problematiko študijsko obdelati. 

Jeklena podgrada z loki 

V preteklem gospodarskem le-
tu je bilo čutiti čedal je večje 
gospodarske pr i jeme od strani 
merodajnih organov glede smo-
trnega gospodar jen ja z osnov-
nimi sredstvi, krepitvi material-
nih osnov posameznih podje t i j , 
predvsem pa navaja t i samo-
upravne organe, da preko n j ih 
prodre občutek samostojnega go-
spodarja do vsakega posamezne-
ga člana kolektiva. 

Pri službi, ki ima opravka 
predvsem z jekleno podgrado, je 
onaziti gotove stvari, ki tudi za-
devajo to misel, ki je zgo'raj 
navedena ali z drugimi beseda-
mi, bolje moramo gospodariti s 
stvarmi, ki so last nas vseh. 

Gotovo še vsak- rudar ne ve, 
da imamo v jami — vzhod u^ra-
jenih preko 2.300 stropnikov, 
5.700 stoik, kater i so vsi oštevil-
čeni in kater ih gibanie se vsak 
dan snremlja s pripisi in odpisi 
na čelih oziroma s kartotečnimi 
listi. Poleg tega imamo prpko 
5 km prog izgrajenih z loki. Teh 
je 8.700 kompletno ali 26.100 ko-
madov. Denarna sredstva, ki so 
bila vložena za to podgrado, pre-
segajo mil i jardo dinar jev. Vse 
to nam na reku j e posebno skrb, 
da bomo ta materialna sredstva 
čim dal j časa ohranili in čim 
več od tega dobili nazaj . 

Po jav l j a jo se dve vej i proble-
mov, ki sta med seboj povezani. 
Ena ve ja zadeva tiste l judi, ki 
s temi stvarmi delajo, druga pa 
tiste, ki to ponovno popravl ja jo . 

Neka j splošnih problemov, ki 
zadevajo nas vse: 

1. Pravilno u g r a j e v a n j e pod-
grade; 

2. pravočasna menjava po-
kvar jene podgrade; 

3. prevozi, dovozi, odvozi pod-
grade; 

4. popravila v delavnicah; 
5. predelava podgrade. 
Pravilno ugrajevanje: Na pod-

gradi, ki pr ide v popravilo, je 
gotovo odstotek takšnih okvar, ki 
jasno kažejo, da so te okvare 
nastale zaradi nepravilne in po-
vršne ugraditve, n. pr. stropnik 
zvije po dolžini, večkrat je te-
mu vzrok, ker se ni zgora j ena-
komerno prilegal na les ali pre-
mog. Stojka zvije obe cevi, ker 
je bila v podkopu postavljena 
tesno ob steno. Tudi dosti lokov 
se zvije, ker ni bil lok prosto 
postavljen in založen z lesom. 
Nekaj okvar, ki bi j ih ne bilo 
treba, nastane tudi pri ropanju 
stojk. Mislim, da bo potrebno za 
ronanje stojk izvesti poseben 
tečaj. 

Pravočasna menjava: V vseh 
dosedanjih internih in tudi v to-
varniških navodilih je navedeno, 
da se mora vsaka pokvar jena 
stoika ali stropnik t ako j menja-
ti. To se vedno ne dela, zaradi 
tega pa potem okvare rapidno 
rastejo, ker n e k a j pokvar jenih 
stojk, ki so med zdravimi, ne 
zdrži normalnih pritiskov in pri 
popuščanju večajo število nor-
malnih okvar. 

Bolj pereče je vprašan je me-
njave že deformiranih lokov. Na 
80. in 91. etaži pride zaradi nepra-
vočasne menjave 30—40 % lokov, 
ki so tako deformirani, da se v 

smeri ni nič zboljšalo, morda se 
je celo poslabšalo. V mesecu ja-
n u a r j u se je prevozilo na dan 
okrog 20 ton podgrade, ako upo-
števamo še prevoz lesa in drugih 
strojev, se ta številka sigurno 
podvoji. Posamezne »cicke« do-

Kakor v lanskem letu, bodo 
člani našega kolektiva tudi letos 
letovali v našem domu v Fiesi. 

Sezona letovanja bo pričela 27. 
maja in bo trajala do 16. septem-
bra. 

Upravni odbor RLV je na seji 
dne 6. 2. 1962 razpravljal o po-
gojih letovanja in sprejel sklep, 
da bo v tem letu veljala dvojna 
tarifa cene pensiona, posebej za 
čas glavne sezone, ki traja od 26. 
junija do 6. septembra in za čas 
predsezone, ki traja od 27. maja 
do 26. junija in od 6. do 16. sep-
tembra. 

Cene pensiona bodo naslednje: 
1. cena pensiona za člane kolek-

tiva RLV v sezoni 420 
2. cena pensiona za člane kolek-

tiva RLV izven sezone 360 
3. cena pensiona za ostale 

goste v sezoni 620 
Cene posameznih uslug za 

prehodne goste, člane kolektiva 
RLV: 

Dela se že na tem, da se izdela 
nov tip cicke, ki bo sposobna za 
večji prevoz podgrade. Ker to 
pove podatek, da j e bilo v ja-
n u a r j u naloženih in razloženih 
834 ton materiala. Tudi za te l ju-
di, ki ima jo s tem prevozom 

kosilo 220 din 
večerja 160 din 
zajrtk lOOdin 

480 din 
prenočišče 200 din, če je samo 

1 noč; — prenočišče 100 din za 
dve ali več noči za vsako poste-
ljo. 

Ta tarifa velja po sklepu UO 
samo za člane kolektiva in za 
njihove ožje sorodnike, pod po-
gojem, da živijo v skupnem go-
spodinjstvu. 

Cena posameznih uslug za pre-
hodne goste z napotnico, ki niso 
člani delovnega kolektiva RLV: 

kosilo 280 din 
večerja 180 din 
zajtrk J20 din 

580 din 
prenočišče 200 din za 1 noč 
100 din za 2 ali več noči za 

vsako posteljo. Za otroke do ca. 
10 let velja polovična cena oskrb-
nega dne in posameznih uslug, 
ki so pa temu ustrezno manjše. 

opravka, k j e r delo zahteva po-
sebne vrl ine človeka, bo potreb-
no izvesti k ra tke teča je in jim 
omogočiti, da pr idejo vsa j do 
polkvalif ikacije. 

Popravila v delavnicah: Stojke 
in loki se pop rav l j a jo v delav-
nici v jami, stropniki pa v zu-
nanj ih delavnicah. Tudi pri tem 
delu zasledimo gotove napake 
n. pr.: nekvali tetna va r j en j a , po-
vršna in nestrokovna popravila. 
Za odpravo teh stvari je v delu 
izdelava navodil za popravila in 
prevzeme ter raznih pripomoč-
kov za kontrolo, kot so razna 
merila, šablone, ajparat za pre-
izkušanje nosilnosti in podobno. 
Tu moramo upoštevati tudi vse 
predpise tovarn in še posebej 
rudarske inšpekcije . Največ j i 
t renutni problemi so seveda hi-
dravlične stiskalnice, ker seda-
n j e kapacitete popravil ne dose-
ga jo izpad podpor ja iz čel in 
pr iprav. Da je temu tako, nam 
povedo zopet številke, ker je v 
razhodu trenutno 760 s tojk in 
400 kompletnih lokov. 

Predelava podgrade: V letu 
1961 je izpadlo iz prometa okrog 
400 komadov stojk in okrog 170 
kompletnih lokov, ako se spom-
nimo, da stane s tojka 40.000 di-
nar jev , nam da to 16 milijonov 
d ina r jev izgube. To nam nareku-
je, da moramo pristopiti k pre-
delavi teh stojk, ki ver je tno ne 
bodo sposobne za ugraditev na 
čelu, ampak v progah. Ravno 
tako je z loki. 

Mogoče je bilo pri celotni pro-
blematiki. ki se vsak dan obrav-
nava na RLV, premalo pozorno-
sti posvečeno temu vurašanju . ki 
sem ga z n e k a j problemi naka-
zal. Jasno pa je, da od teh stva-
ri po vse j ver je tnost i ne bomo 
odstopali, ker so se za naše pri-
like v jami v gotovih ozirih po-
kazale kot dobre, zato bo treba 
to službo še pojačat i na vseh po-
dročj ih predvsem zahtevati ši-
roko sodelovanje vseh skupa j od 
kopača, ki podgrado ug ra ju j e , 
do na jv iš jega s t rokovnjaka, da 
bomo čimbolj gospodarsko uprav-
ljal i s temi sredstvi. 

Se nada l ju j e ! 

Prevozi z našim avtobusom iz 
Velenja v Fieso in obratno bodo 
za člane kolektiva in njihove ož-
je svojce, katerim RLV regre-
sira letovanje, brezplačni, za 
ostale goste, ki bodo imeli na-
potnico za letovanje v našem do-
mu v Fiesi, pa bo znašala cena 
prevoza v obe smeri 1.000 din; za 
otroke od 4—10 let pa 500 din. 
Za otroke do 4 leta se voznina ne 
plača. 

Vsaka izmena bo v domu 10 
dni. Izmene se bodo menjavale 
v istih dneh kot v lanskem letu, 
in sicer: 

1. izmena 27., 28. in 29. maja 
2. izmena 6., 7. in 8. junija 

3. izmena 16., 17, in 18. junija 
4. izmena 26., 27. in 28. junija 

5. izmena 6., 7. in 8. julija 
6. izmena 16., 17. in 18. julija 
7. izmena 26., 27. in 28. julija 
8. izmena 5., 6. in 7. avgusta 

9. izmena 25., 26. in 27. avgusta 
10. izmena 25., 26. in 27. avgusta 
11. izmena 4., 5. in 6. septembra 

V samem domu v tem letu ne 
bo nobenih sprememb. 

Kapaciteta kuhinje in ležišč so 
ostale neizpremenjene. Preuredit-
ve, ki se vršijo, bodo prišlev po-
štev šele v naslednjem letu. 
(Nadaljevanje na strani 6) 

Letovanje v Fiesi 



A L I J E T O 
P R A V ? 

Dejavnost glasbene šole 
v Velenju 

Glasbena šola v Velenju obsto-
ja kot samostojna ustanova ko-
maj leto dni. Prostore ima v Kul-
turnem domu sredi novega Vele-
nja. Vpisanih je preko 90 učen-
cev, ki obiskujejo pouk klavirja, 
violine, harmonike, pihal in tro-
bil. Učnih moči je na šoli sedem, 
od tega dve stalno zaposleni ter 
pet honorarnih. 

V decembru je šola priredila 
interni nastop, ki je bil name-
njen staršem učencev. Nastopilo 
je preko 30 učencev šole, od le-
tošnjih začetnikov pa tja do učen-
cev višjih razredov. Spored je 
bil dovolj pester, saj so se med 
klavirskimi točkami zvrstili mla-

di violinisti, harmonikaši, klari-
netisti, ter po en učenec za rog 
in pozavno. 

Po dogovoru z osemletkama 
v Velenju pa je glasbena šola 
priredila v okviru novoletnih pri-
reditev petkrat mali koncert ža 
pionirje prvega in drugega raz-
reda obeh osemletk. Nastopajoče 
je spremljala vezana beseda, ki 
naj bi posamezne skladbice kar 
najbolj približala malim poslu-
šalcem. Ti so obenem tudi ak' v-
no sodelovali, saj so morali nr .-
sikaj uganiti, zapeti narodno pes-
mico itd. Oblika komentiranih 
nastopov glasbene šole je za Ve-
lenje še nova, a se je izkazala 
kot dobra in uspešna. 

Glasbena šola v Velenju pa se 
bori s precejšnjimi težavami. 
Ima sicer dva klavirja, ki pa sta 
že močno dotrajala. Oba instru-
menta sta že stara, poleg tega pa 
stalno v uporabi. V kolikor se na 
njih ne vrši pouk, sta na razpo-
lago učencem za vežbanje. Veči-
na učencev za klavir namreč vež-
ba v šoli, ker doma nimajo in-
strumentov. Šola nujno potrebu-
je kvaliteten klavir, ki bi bil pri-
meren za interne in javne nasto-
pe. Na tako slabih instrumentih 
kot jih ima sedaj, se nastopi v 
širšem obsegu ne bodo mogli vr-
šiti v dostojni obliki. 

Če bo le mogoče, bo šola pri-
redila spomladi nastope svojih 
učencev, opremljene s komentar-
jem tudi za učence osemletk iz 
okolice Velenja. S tem jim bo 
približala glasbo in dvignila za-
nimanje zanjo. 

Zbiranje finančnih sredstev 
V eni izmed zadnj ih številk 

glasila »Rudarja« smo seznanili 
bralce o nameravani akci j i zbi-
r a n j a sredstev v korist l judske 
knjižnice. Ta akci ja je v teku. 

Zbiranje sredstev med prebi-
valstvom se je vršilo v času od 
15. do 22. j a n u a r j a 1962 po pred-
videnem programu. 

Pred pričetkom te akci je se je 
vršilo posvetovanje z zastopniki 
nekater ih večjih kolektivov, ki 
n a j bi ta sredstva zbirali ob 
sodelovanju vseh zaposlenih. 
Tudi vodilni uslužbenci so nam 
zagotavljali vso pomoč in razu-
mevanje ter tudi organizacijo 
zno t ra j lastnega kolektiva. Bili 
smo prepričani v ugoden uspeh, 
vendar temu ni tako. Zbrana 
sredstva v tem času so dosegla 
k o m a j borih 13 % planiranega 
zneska, ka r nas je nemalo pri-
zadelo posebno ob zelo ugodnem 
startu. 

Sredstva n a j bi zbirale vse 
trgovine, gostilne, t ra f ike in šole, 
skratka vsi javni lokali v času 
od 15. do 22. j a n u a r j a 1962 ob 
vsakem nakupu oziroma plačilu 

usluge in to v višini oziroma 
vrednosti posebnih v ta namen 
nat isnjenih listkov, ki so oštevil-
čeni in n a j bi bili vkl jučeni v 
nagradno žrebanje . 

Vzroki za tako pičlo nabrana 
sredstva so v glavnem v tem, da 
osobje, ki n a j bi ta sredstva 
zbiralo, te akci je ni vzelo resno, 
nekater i so celo že od začetka 
odklanjal i izva janje , tako da je 
potem v ostalih dneh, razen mo-
goče prvega dneva, zb i ran ja od-
padlo, čeravno so bili vsi sezna-
njeni, da t r a j a zbiralna akci ja 
ves teden in ne samo 1 ali 2 dni. 

Ob obisku organizator jev so ti 
ugotavljal i dejstvo, da se akci ja 
ne izvaja. Izgovor, da prebival-
stvo noče prispevati, ne drži, 
ka j t i že prvi dan akci je smo bili 
opozorjeni, z a k a j ne organizira-
mo vsepovsod in da gotovi od-
delki sploh ne nudi jo listkov. 

Ne bi hoteli seda j tu nava ja t i 
krivcev za neuspeh, lahko pa po-
vemo le to, da so manjš i lokali 
sorazmerno zbrali p rece j več 
sredstev kot xečji, čeravno j e 
pri n j ih to laž je izvesti, ke r je 

(Nadaljevanje s 5. strani) 
Da bi lahko izkoristili svoj let-

ni dopust tudi člani kolektiva, ki 
jim je iz zdravstvenih razlogov 
letovanje na morju kontraindici-
rano, je UO po predlogu sindi-
kalne organizacije sprejel sklep, 
da bo RLV regresiral letovanje 
upravičencem v planinski posto-
janki Paški Kozjak. 

Pogoji, cena, čas letovanja itd. 
bo enako kot za koristnike do-
pustov v počitniškem domu v Fi-
esi. 

Kako in kje bomo prijavili le-
tovanje? 

Izkušnje v lanskem letu so po-
kazale, da prosto prijavljanje za 
letovanje ni bilo v korist kolek-
tiva. Zaradi nenačrtnosti se je v 
določenem času prijavilo preveč 

ljudi iz istih obratov, tako da so 
se morale vršiti v zadnjem času 
pred nastopom dopustov neljube 
korekture, ker bi sicer bila ogro-
žena proizvodnja. Letos pa mora-
jo vodstva obratov pripraviti pla-
ne dopustov za nadzorno osebje 
in vse tiste, ki so na odgovornih 
delovnih mestih. Ti se bodo la-
hko prijavili samo za čas, ko ima-
jo planiran dopust. 

Za ostale interesente se bodo 
sprejemale prijave v torek, 20. fe-
bruarja, v torek 27. februarja in 
v torek, 6. marca, v sindikalni so-
bi na novem jašku v Prelogah 
med 6. in 7. uro, po tem roku pa 
vsak torek med 10. in 13. uro na 
kadrovsko socialnem oddelku 
RLV. M. I. 

z a knjižnico 
ugodnejša delitev dela in orga-
nizacija poslovanja. 

Ugotavljamo pa, da so precej 
ugodno in resno sprejel i akcijo 
naši hišni sveti in so zbrali že 
p rece j finančnih sredstev. 

Akciia preko kolektivov, orga-
nizacij in pod j e t i j še ni izvede-
na, ker t r a j a to da l j časa. 

Zbiranje sredstev med prebi-
valstvom bomo na določen način 
še morali izvajati , ker na pol po-
ti ne bomo mogli obstati. 

Sekcija za zb i ran je finančnih 
sredstev pri MO SZDL si je za-
dala nalogo zbrati čim več sred-
stev in povečati število k n j i g na 
n a j m a n j 10.000 izvodov. Le-te 
bodo dostopne vsemu prebival-
stvu, katerega imamo ravno z 
akci jo zb i ran ja sredstev namen 
tudi zainteresirati , ka j t i kn j iga 
j e na jbol j š i uči tel j za vse, pred-
vsem pa za našo mladino. 

Smatramo, da prebivalci Ve-
lenja , kolektivi in organizacije 
ne bomo nasprotovali, n a j m a n j 
pa ovirali, vsekakor pa najakt iv-
n e j e sodelovali pri vse j t e j orga-
nizaciji. 

Preteklo nedeljo je mladinska 
organizacija RLV priredila jav-
no mladinsko oddajo: »Pokaži 
kaj znaš«. Oddaja je imela mno-
go pozitivnega, čeprav je bilo ne-
kaj tehničnih pomanjkljivosti. 
Osnovno vodilo, ki je narekovalo 
organizirati tovrstno oddajo, je 
bilo, preizkusiti znanje posamez-
nih ekip, oziroma vzbuditi željo 
po pokazanemu znanju med mla-
dinci. Razumljivo pa je, da bi 
to moralo dati vzpodbudo k na-
daljnjemu strokovnemu izpopol-
njevanju. Oddaja je bila izključ-
no strokovnega značaja, kar je 

Bil je lep sončen dan. Namenila 
sem se, da grem malo na sprehod 
po našem lepem Velenju. Ko sem 
se tako sprehajala, me je nehote 
marsikaj zbodlo v p&l Postala 
sem kar nekam slabe volje. Ta-
koj vam bom povedala zakaj. 

Vseprek so po Velenju spelja-
ne »stezice« in to po parku, po 
travi med hišami itd. Ne razu-
mem tistih, ki to delajo. Res jih 
ne razumem! Koliko truda je bi-
lo treba, koliko znajnih kapljic 
je steklo, predno smo si vse to 
zgradili, kar imamo. No, pa če že 
nekateri ne upoštevajo naših žu-
ljev in naših naporov, zakaj pri 
tem ne pomislijo, da s tem kva-
rijo izgled mesta. Nekako bolj ra-
zumljivo je, da otrok steče preko 
zelenice, čeprav tudi to ni pra-
vilno, odraslemu pa tako početje 
prav zares zamerim, saj je ven-
dar po cesti mnogo lepše. Kajne, 
po travi je mnogo večji užitek, 
samo zato, ker delaš tisto, kar ne 
smeš! 

Marsikdo bo sedajle rekel: »Le 
kaj jo briga?« Seveda me briga, 
pa še kako me briga, saj sem bila 
ena od tistih, ki smo nekaj let ure-
jali zelenice in veliko, veliko pro-
stega časa žrtvovali, da bi bilo 
Velenje čim lepše in bi se v njem 
res lepo počutili. Težko mi je, 
ko se sedaj vse to uničuje. Te 
»steze« bodo morale biti spomla-
di spet prekopane in posejane s 
travo tako, da se bo vsaj malo 
popravilo. Bom kar naštela ne-
kaj takih »stezic« kar precej 
velika je od vogala »Name« pro-
ti parku, od 55. stanovanjskega 
bloka sta kar dve in proti hiši 
Vojkova 17 in proti hiši Vojkova 
16. Se in še bi jih lahko naštela. 

Mogoče bo pa vendar enkrat za-
dostoval le opomin in te besede 
le ne bodo naletele na gluha uše-
sa. Mnenja pa sem, če bi nekateri 
brezvestneži le ne odnehali pri 
vse dobronamernih opominih, 
da se le te kaznuje. 

za prvič razumljivo. V bodoče 
bo treba vključiti tudi poljudno 
znanstvene teme, ter možnosti, 
da vsakdo pokaže tudi svoje spo-
sobnosti v recitaciji, pesmi ali 
glasbi. Tako bo oddaja pestrejša, 
kar bo še večji porok za kvali-
tetno preureditev. Omenim naj še 
lepo dekoriran oder, za kar se 
moramo zahvaliti naši »Svobodi«. 
S tem so Svobodaši dokazali, da 
imajo veliko razumevanja za mla-
dino. Želimo, da se ti odnosi še 
nadalje utrjujejo, saj je edino ta-
ko mogoče širiti kulturo med 
mladinci. j, B. 

SE TAKO NAPREJ 



Pljunek v globino 

Kakšen sem na cesti 
Kadar koli hodiš po mestu, sre-

čuješ različne ljudi. Ogleduješ 
si nj ihova oblačila, še bol j po-
gosto pa nj ihovo obnašanje. Da-
nes bi pisal o naši mladini, ka-
tere ie pravzaprav največ na ce-
sti. Sicer bi se tudi tu omejil 
na tiste med 15 in 25 letom. Po 
obnašanju so res različni. Zato 
bi izpustil tiste, kater ih obnaša-
nje je pr imerno in bi nakazal 
nekatere pr imere neprimernega 
obnašanja. 

Začel bi n a j p r e j z obnašanjem 
napram našim dekletom. Ženski 
spol se od nekda j smatra za než-
ni SDOI. D a b i si p o s a m e z n i k i p r i -
dobili nj ihovo naklonjenost po-
skušajo vse mogoče. Marsikdo 
najde ipravilno rešitev. So pa tu-
di taki, kater i z raznimi nepri-
mernimi izrazi obmetavajo svoie 
žrtve. To so ponavadi mladeniči 
v puberteti , imenujemo jih tudi 
»frajerj i«, kater i hočejo, z neko 
važnostjo ali prevzvišenost jo 
osvojiti dekle. Vsak tak nalet se 
konča pri poštenih dekletih z ne-
uspehom. sai ji že vnap re j do-
kazuje neenakopraven položaj. 

Drug pr imer neorimernesra ob-
našanja bi omenil mladeniče, ki 
s svojim nastopom vzbu ja jo po-
zornost. Namreč, izzivajo razne 
nerede na cesti ter želijo na ta 
način obrniti pozornost nase. V 
tem svojem navalu pa ne izbi-
rajo l judi , s a j izzivajo celo or-
gane LM — čuvar je javnega re-
da in miru ter si take podvige 
štejejo za »herojska dela«. 

N a j zadostujeta ta dva prime-
ra. Ostalih, ki j ih je žal še p rece j 
zaenkrat ne bi omenjal . Oglejmo 
si še oblačila, ki jih nosijo naši 
mladinci. Opazimo pretežno dva 
skrajno kontrastna načina obla-
čenja. 

Prvi pr imer je skra jno zapad-
njaški stil: umazane, zmečkane, 
platnene hlače, polne raznih 
čevljarskih zakovic in n e k a j ne-
okusnih slik, kra tk i jopiči ali po-
dobna oblačila ter na jvažne jše — 

N O N O 

Tri vprašanja 
OTROŠKI VRTEC? 

Lepo novo mesto, pa brez so-
dobno urejenega vrtca, oziroma 
skoro brez vrtca, ali je to mogo-
če? 

Na žalost, da. In koliko je mla-
dih mamic, ki jim je največji pro-
blem, kam z otroci v dopoldan-
skem času, ko so zaposlene. Po-
tem si pač pomagajo, kakor si mo-
rejo. Tu popazi na otroka soseda, 
tam ga peljejo v zgodnjih jutra-
njih urah v varstvo h kaki druži-
ni, itd. Koliko takih problemov bi 
bilo lahko rešenih, če bi obstajal 
vrtec. In če pomislimo, kako lepo 
bi se otroci lahko privadili na ko-

klobuik z izredno zavihanimi 
krajc i . Nedvomno so ti p rece j 
podobni našim »junakom« z div-
jega zapada. Imenujemo jih tudi 
»kavboje«, ka r v slovenskem 
prevodu pomeni k r av j i past ir j i . 
Taka oblačila nosijo naši mladi 
rudar j i , ki pa n imajo nobene 
zveze s kravami. 

Drugi primer pa so razne kom-
binacije. Tako lahko opazimo 
neokusne kožuhovinaste bunde, 
na glavi lepe š ta jerske klo-
buke, hlače iz najbol jšega bla-
ga ter gumarice. Okoli vra tu pa 
še poleg šala razni metuljčki , 
ka tere okrožajo ovratniki vol-
nenih jopic vseh barv. 

V prvem primeru gre za mla-
dince, brez vsakega smisla za 
estetiko. Njihov način oblačenja 
sploh ni v skladu z našim me-
stom. Pomislite kako bi izgleda-
lo novo Velenje, če bi se gra-
dilo po nj ihovem okusu. V dru-
gem primeru pa opazimo tež-
n jo k čim lepšem oblačenju. Tu 
je potrebno dodati samo n e k a j 
pravilnih nasvetov, pa bi se od-
pravile vse pomanjklj ivost i . N a j 
omenim, da lepo skrojene hla-
če, lepo skro jen suknjič, pr imer-
na sra jca hkrat i dodamo primer-
no kravato ali tudi metul jček in 
pr imerne čevlje naredi jo na opa-
zovalca silno ugoden vtis. Tako 
oblečen lahko vstopiš v vsak jav-
ni lokal. K okusni kožuhovinasti 
bundi pa p r ipada jo pr imerne 
športne hlače, razni volneni jo-
piči, seveda s kravato pr imerne-
ga tona ali brez n j e ter trpežni 
čevlji — gumarice. Tako oblečen 
se lahko pojaviš vsepovsod, ne 
da bi da ja i kakšen smešen videz. 

N a j mi bralci ne zamerijo, ker 
sem se dotaknil teh vprašanj . 
Mislim, da imam prav, če pou-
darim: izredno lepa, moderna 
arhi tektonska skladnost našega 
mesta zahteva temu primerno 
oblačenje in obnašanje. 
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lektivne igre in vzgojne prijeme, 
kar bi se jim nedvomno poznalo 
že v prvih šolskih letih. 

RIBE? 
Skoda, da je lokal za prodajo 

rib stalno zaprt. Če se že stalna 
prodaja rib ne bi obnesla, bi pa 
prav gotovo bilo uspešno, če bi 
prodajali ribe 1 krat tedensiko, 
vedno na isti dan. Ali ne bi bila 
to prijetna sprememba jedilnika 
— domačega in hotelskega? 

TRAFIKA? 
Odprta je vsako popoldne od 

15. do 17. ure. Skoda, ko pa je 
največji promet tam mimo ravno 
po 14. uri. Nešteto rak zaman 
pritiska na kljuko, toda ne pre-
ostane nič drugega, kot oditi praz-
nih rok ali pa v sosednjem bife-
ju počakati celo uro. No, saj lo-
kal je res prijeten čas, pa je 
tudi dragocen. 

Imam lepo s tanovanje v n a j - ^ 
viš ji stavbi našega mesta. Tam I? 
nekje , v sredi, med lepo teraso 
in mate r jo zemljo. Rekel sem 
dvakrat »lepo« in to upravičeno, 
škoda je le, da ne morem dodati 
predpono »naj«. Tega pa so kri-
vi neodgovorni obrtniki, ki so 
daja l i podobo vsakemu stanova-
nju po svojih sposobnostih, do-
mišl j i j i in občutku za lepoto. Še 
bi lahko pisaril, kri t iziral in le-
tem tudi pobijal trditve, da so 
norme previsoke, ka j t i v stano-
vanju imam na vrat ih dokaze 
(oziroma sem jih imel) v stolp-
cih, k j e r so zgora j napisana ime-
na, spodai pa govore vsemogoče 
številke. Vendar tu moram pre-
nehati, moj naslov ima druge 
želje. 

Stanovanje sem si očistil. Vse. 
Okna, vrata, tla. Bleščalo se je 
in sijalo, sonce je radodarno po-
šiljalo žarke skozi lesketajoča se 
stekla oken, velikih oken. 

Skozi ta okna se lepo vidijo 
napori delovnih l judi v našem 
mestu, da si us tvar i jo pr i je tno 
okolje, k j e r živijo po napornem 
delu. Vidi se us tvar ja lna sposob-
nost, vidi se zaupanje v bodoč-
nost, vidi se ponos in vesel je do 
živl jenja . 

Če se človek razgleda s terase 
(pajčevine vrvi za obešanje pe-
rila so za hrbtom, lahko pa 
bi le-te napel ja l i kako drugače), 
pa skora j ne more ver je t i očem, 
kako je ta k r a j spremenil svoje 
lice, posebno, če se spominja, 
kako prazen je bil tako i po voj-
ni. Vendar takrat ni bilo moeo-
če opazovati okolice s te perspek-
tive. takrat smo se lahko ozirali 
samo v obratni smeri, ozirali smo 
se za soncem, ki je tudi prišlo. 
Takra t smo hodili po blatu, da-
leč in dolgo. S terase pa se vidi-
jo asfaltne črte, ki r azde l ju j e jo 
projekci jo v smiselno celoto. To-
da zopet sem zašel, ne morem 
drugače, človeka prevzame vsa 
ta lepota. 

Ze po n e k a j dneh pa okna niso 
več tako sijala, razgled je bil 
zastrt. Zakaj? Zato, ker je nad 
mojimi okni še veliko oken, še 
veliko l judi , ki imajo svoje želje, 
cilje in uspehe ter težave. 

Vsem je znano zaka j odpiramo 
okna, posebno če je centralno 
ogrevanje. Vemo, da se nekate-
ra okna odpira jo okrog vertikal-
ne, druga p a okrog horizontalne 
osi. Toda to je sko ra j vseeno, 
bilo bi tudi vseeno, če bi bili za 
vsemi okrni l j u d j e s smislom za 
ž iv l jenje v večjem poslopju. 
L j u d j e se radi povzpno na teraso 
in občuduje jo ž iv l jen je in vrve-
n j e našega mesta. 

Zal <so med nami še l j ud je , ki 
p l j uva jo skozi okna, ki ožemajo 
in s t resajo krpe skozi le-ta. V 
začetku sem mislil, da bi lahko 
zvalil krivdo na otroke, vendar 

»•sem potem doumel, da ti ne pi-
j e jo alkoholnih pijač, pa tudi 
staršev bi ne razumel, če bi pu-
stili otroke tako blizu oken. 

L j u d j e pa, ki hodijo mimo, spo-
d a j po lepih ulicah, ne vedo ali 
pa vedo, kdo s tanuje tu ali tam, 
za vsemi temi velikimi okrni. Vi-
dijo pa zamazana okna in ne-
čistočo pod nj imi in si lahko mi-
slijo vsemogoče o stanovalcih. 

Tega sestavka ne bi niti napi-
sal, če bi se vsi stanovalci naše 
s tanovanjske skupnosti udeležili 
sestanka, kii ga je sklical hišni 
svet. Zal smo morali čakati sko-
r a j eno uro, da je uspelo pred-
sedniku hišnega sveta in hišniku 
»nagnati« toliko s trank skupaj , 
da je bila ravno ena čez polo-
vico. Zvonila sta ka r od v ra t do 
vrat . Še dobro, da je dvigalo v 
hiši, tisti dan sta bili obe tudi 
sposobni za vožnjo, večkrat pa 
tudi nista, pa ne samo zaradi 
kr ivde RADNIKA, temveč pred-
vsem zaradi naše neodgovorno-
sti). 

Pogovarjal i smo ise o vsem mo-
gočem, o vseh problemih, ki nas 
tarejo, ki t a re jo hišni svet. Zato 
tudi ne morem razumeti ljudi, 
ki j ih ne zanimajo problemi v 
njihovi lastni hiši. Marsikatera 
napaka izvajalca je bila odkrita, 
pa tudi neodgovornost nekaterih 
stanovalcev, ki j im je ugled na-
še s tanovanjske skupnosti prav 
malo mar, ki ne spoštujejo sami 
svojega dela. sa j so tudi oni po-
sredno gradili s tanovanja. Mi-
slim, da je spoštovanje do tova-
rišev, ki s tanu je jo v isti stano-
vanjski skupnosti osnovna last-
nost dobrih in zavestnih l jud i v 
našem mestu. 

Ta članek sem napisal tudi za-
to. da bi lahko tudi tisti, ki niso 
bili na omenjenem sestanku, ve-
deli, kakšna misel se je »krista-
lizirala ob koncu diskusije. Da 
namreč ne more biti mesta med 
nami za takšne neodgovorneže, 
ki n imajo osnovnih lastnosti so-
cialistične morale, da bodo mo-
rali takšni l j u d j e zapustiti to pri-
jetno okolje, ker ne moremo do-
voliti. da bi redki posamezniki 
kvari l i ugled celote. 

Kl jub temu, da je mo j naslov 
nekoliko čuden, je resničen, k a j -
ti upravičeno bi ga zapisal tudi 
v množini. Nisem bil samo jaz 
tisti, ki je to povedal na sestan-
ku, 'bilo jih je več. 

H koncu, morda, še predlog in 
sicer, da bi bilo hvaležno za vse 
naše mesto, če bi podje t je , ki od-
važa smeti, prevzelo skrb še za 
usluge kot čiščenje^ preprog, 
umivanje oken in slično. Tako 
bi namreč ohranili naše mesto še 
dolgo lepo in čisto, preproge se 
ne bi čistile z oken in na tera-
sah. Umivanje oken pa ne bi bilo 
tako nevarno za izvežbano ekipo 
kot za stanovalce. 

F r an jo Kl jun 

O B V E S T I L O 

Mestni odbor Zveze borcev Velenje obvešča svoje člane, 
da so uradne ure vsak četrtek od 16. do 18. ure v pisarni v 
prostorih Delavske univerze. 

V res nujnih primerih se obračajte na predsednika tov. 
Pečnik Jožeta, Kersnikova ulica 4, ali pa na tajnika organi-
zacije tov. Ograjenšek Ludvika, upravnika kmetijske poslov-
ne zveze Velenje. 
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Avto-moto društvo je 
imelo svoj občni zbor 

V prostorih res tavraci je »Jeze-
ro« so se zbrali člani AMD Ve-
lenje v soboto 3. II. 1962, da bi 
pregledali uspeh dela v lanskem 
letu in si zadali plan dela za 
leto 1962. 

Občnega zbora se je udeležil 
tudi podpredsednik Avto-moto 
zveze Sloveni je tovariš Zupan ter 
predstavniki Združenja šoferrev 
in avtomehanikov Velenje, AMD 
Šoštanj, Turističnega društva Ve-
len je in predsednik Kra jevnega 
odbora SZDLJ mesta Velenja . 

Iz poročil in razprave je bilo 
razvidno, da je društvo v prete-
klem letu k l j u b raznim naporom 
imelo uspehe, seveda največ de-
la mu je dalo republiško prven-
stvo cestno hitrostnih dirk, zra-
ven tega so se vršili tečaj i 
za voznike amate r j e in redno iz-
d a j a n j e potrdil mopedi stom, ki 
so bili izprašani pred društveno 
komisijo. 

Slaba stran društva v prete-
klem letu pa je bila ta, da ni 
dovoljno posvečalo pozornosti 
svojemu omasovljevanju, poseb-
no s člani, ki imajo motorno vo-
zilo, čemur je pa bil vzrok ta, 
ker društvo t renutno še ni ime-
lo možnosti nuditi članstvu raz-
nih uslug, s čimer se članstvo 
'•».jlažje pritegne. 

Vesti 
V avtobusu, ki je vozil zadnjo 

izmeno iz počitiniškega doma v 
Fiesi, se je našel fotoaparat. — 
Lastnik ga lahko dobi v kadr. 
soc. odd. RLV, soba št. 2. 

»RUDAR«, glasilo delovne-
ga kolektiva RLV — Ure-
ju je uredniški odbor — 
Glavni urednik Jože Teka-
vec — Tehn. urednik Pav-
la Žargaj — Ostali člani: 
Franc Pnistovšek, Alojz 
ing. Diaci, Mar jan Sušter-
šič, Ivan Drev in Vinko 
Smajs — Izhaja dvakrat 
mesečno — Tisk Časopisne-
ga podje t ja -Celjski tisk«, 

Celje — cena 20 din. 

Na podlagi izkušenj iz lanske-
ga leta so si člani društva na 
občnem zboru napravili plan de-
la za tekoče leto. Iz tega plana 
je na jpomembneje omeniti, da si 
društvo namerava izgraditi v te-
kočem letu svoje prostore, k j e r 
si bo uredilo delavnico, v ka ter i 
bo u re jena servisna služba za 
člane. Tu je pomembno pouda-
riti to, da bodo imeli člani, ki 
so redno poravnali članarino, po-
sebne privilegije. Da l j e namera-
va jo organizirat i za Dan mlado-
sti t ekmovanje naših na jmla j š ih 
in sicer s skiroji . kotalkami in 
otroškimi kolesi. V osnovnih šo-
lah namerava organizirati izpite 
za prometno značko AMSJ. Glede 
avto šole pa namerava jo pospe-
šiti tečaje, učilnico pa opremiti 
s sodobnimi učnimi pripomočki, 
seveda v me jah svojih finančnih 
možnosti. Namerava jo tudi poži-
veti Avto-moto krožek v IRŠ, v 
kolikor bodo za to pokazali za-
nimanje sami učenci. 

Za uspešno izvršitev dela pa se 
priporoča še vsem ostalim l jubi-
te l jem avto-moto dejavnosti, n a j 
se vk l juč i jo v društvo, s a j bodo 
imeli od tega tudi svoje koristi. 

Še to: svoje poslovne prostore 
ima društvo v skupnih prostorih 
v Domu l judske tehnike v par-
ku, k j e r bo mesto strokovnega 
izpopolnjevanja. 

Izgubil se je lovski pes »brak-
jazbečar«, r jave barve s temnim 
repom. Oddajte ga proti nagradi 
na naslov: 

Stepic Anton — Ulica Talcev 4 
Šoštanj. 

24. februar ja ob 20. ur i bo v 
Kulturnem domu v Velenju pre-
miera drame »Nepokopani mr -
tveci« v režiji Jer ihe Avgusta. 
Prireditelj je »Svoboda« Velenje. 

Vljudno vabljeni! 

25. februar ja ob 20. uri bo po-
novitev drame »Nepokopani m r -
tveci« — Vabljeni! 

28. februar ja ob 11. uri za I. 
osnovno šolo, ob 16. uri za II. 
osnovno šolo Mihe Pintar ja-Tole-
da, se bo otrokom predstavilo 
Slovensko ljudsko gledališče Ce-
l je z mladinsko igro »Kekec«. 

Pridite! 

3. marca pr i reja Svoboda — Ve-
lenje »Večer polk in valčkov« s 
pevskimi točkami. Sodeluje god-
ba na pihala pod vodstvom Ivana -
Marina. 

Vljudno vabljeni! 

O B J A V A 

Za počitniški dom Rudnika lignita Velenje v Fiesi bomo 
potrebovali v času sezone, to je od 27. maja do 16. septembra 
1962 osebje za kuhinjo in strežbo. 

Razpisujemo sledeča delovna mesta: 
1. kuharico s kvalifikacijo ali daljšo prakso 
2. kuhinjsko pomočnico s polkvalifikacijo ali prakso 
3. 2 serviirki s kvalifikacijo ali prakso 
Pismene ali ustmene ponudbe sprejema kadrovsko-so-

cialni sektor RLV — do 1. aprila 1962. 

' j PRIPRAVE ZA PUSTOVANJE V VELENJU 
Kolektiv Gost. podjetja »Paka« in DPD »Svoboda« Ve-

lenje organizirata na željo nas vseh v prostorih hotela 
»PAKA« 

VESELE PREDPUSTNE VEČERE — POD GESLOM 
»NE VARČUJ S SMEHOM« 

v dnevih: 
v soboto 17. februarja v soboto 3. marca 
v nedeljo 18. februarja v nedeljo 4. marca 
v soboto 24. februarja v torek 6. marca 
v nedeljo 25. februarja 

Vsakokrat s pričetkom ob 20. uri. 
9 Dekoracija po vašem okusu. 
0 Program za vas. 
0 Možnost najetja raznih kostimov, kakor tudi ureditve 

pustne pričeske v posebni sobi hotela. 
0 Najlepša maska bo nagrajena. 
# Vstop samo s pustnim obrazom. 
# Na sam pustni torek ob 16. uri »VELIKI PUSTNI 

KARNEVAL« po ulicah Velenja, katerega organizira 
»Svoboda« Velenje — Turistično društvo Velenje 
s pomočjo vseh društev, podjetij in občanov Velenja. 

Zbirno mesto za izvedbo KARNEVALA v restavraciji 
»JEZERO«. Zaželjene maske. 

Vse ostale informacije dobite v turistični pisarni recep-
cije hotela »PAKA«. 

VESELI PREDPUSTNI POZDRAV! 

V nedeljo 18. februar ja bo ob 9. uri v dvorani delavskega 
sveta na direkciji RLV 

OBČNI ZBOR Partizan-Rudar Velenje 
Vabimo vas k čim večji udeležbi! 

KINO 

Od 17. do 19. Februar ja : 
»VRELI ASFALT«, 
fransoski film 

Od 20. do 23. februar ja : 
»ZADNJA VRNITEV« 
češki film 

Od 24. do 26. februar ja : 
»OSVAJALEC«, 
ameriški film 

Od 28. februar ja do 2. marca: 
»ŠTIRINAJSTI DAN«, 
domači film 

Od 3. do 5. marca: 
»VIKINGI«, 
ameriški f i lm 

fM 
V MESECU JANUAR TU SO BILI 
SPREIETI V SLUŽBO PRI RLV 
NASLEDNJI: 

V jamo: 
Kunej Alojz, nakladalec pre-

moga; Stropnik Franc, kvalifi-
ciran električar; ing. Novak 
Franc, elektro inženir; Mošnik 
Avgust, polkvaliiiciran kopač. 

V obračunsko jamsko pisarno: 
Knez Vida. uslužbenka. 

Obrat »EFE«: 
Reherman Ivana, nekvalifici-

rana delavka; Ogrinc Janez, ne-
kvalificiran delavec. 

Zunanji obrat: 
Zadravec Josip, nekvalificiran 

delavec. 
V MESECU JANUARJU SO OD-
ŠLI IZ PODJETJA: 

Pevec Franc, sporazumno; Vi-
demšek Jože, samovoljno; Gaj-
šek Anton, na lastno željo; ing. 
Janežič Slavko, na lastno željo; 
Kodrun Marija, sporazumno; 
Plavčak Jože, poizkušnja; Strop-
nik Jože, sporazumno; Zabukov-
nik Marija, na lastno željo. 

V JLA so odšli: 
Sinjerec Stjepan, nekvalifici-

ran delavec; Vranjek Ivan ne-
kvalificiran delavec; Krajner 
Marko, nekvalificiran delavec. 

V pokoj so odšli: 
Pustinek Gabrijel, kvalificiran 

tesar; Ručman Adolf, kvalifici-
ran kopač, Mravljak Jože, kopač. 

Umrl je: 
Oprešnik Stane, rudarski teh-

nik. 


